
اخي�ر  تجم�ع  برگ�زاري  دلي�ل 
پذيرفته   شدگان سردفتري در تهران 

چه بود؟
ما براي اعتراض اقدامات خلاف قانوني است كه 
سازمان ثبت در حال انجام است كه حق مكتسبه 
پذيرفته ش��دگان سردفتري را متأس��فانه دارند 
زائل مي   كنند. ما به همين دليل تجمعي را مقابل 

سازمان ثبت داشتيم. 
رويه اي كه س��ازمان ثبت در پيش گرفته كاملًا 
متعارض و متضاد با آن چيزي اس��ت كه در نص 
قانون بيان شده است و متأسفانه خيلي هم دارند 

به اين رويه خلاف پافشاري مي   كنند. 
اين رويه غيرقانوني چيست؟ 

  تبصره چهار م��اده يك قانون تس��هيل صراحتاً 
اعلام كرده اس��ت هرگونه محدودس��ازي به هر 
بهانه اي از جمله اش��باع بازار، اشباع ظرفيت آن 
كس��ب   وكار يا هر بهانه ديگري خلاف مقررات 
است، همچنين تبصره دوم ماده 7 سياست هاي 
كلي اصل44 هم عين اين مطلب را اشاره كرده 
اضافه بر اينكه براي كساني كه خلاف اين قانون 
اقدامي انجام مي   دهند، ضمانت اجرايي هم قرار 
داده است. از طرف ديگر سازمان ثبت ابتداً جلوي 
بارگذاري مدارك را در خردادماه در سامانه صدور 
مجوزها گرفته اند، بعد از اينكه ما با استدلال   هايي 
كه به ديوان عدالت ارائه داديم و هم با جلساتي 
كه با نمايندگان مجلس داشتيم، مجاب شدند كه 
شغل سردفتري هم جزو عناوين شغلي است كه 
قانونگذار آنها را صراحتاً از هرگونه محدودسازي 

منع كرده است. 
يعني سازمان ثبت به ديوان عدالت 
اداري شكايت كرده  و اجازه گرفته بود 
كه پذيرفته   ش�دگان س�ردفتري در 
س�امانه صدور مجوزها مدارك خود 
را بارگ�ذاري نكنن�د و ش�ما رفتيد 
تجديدنظرخواه�ي كردي�د و رأي 

گرفتيد؟
بله، اگر اشتباه نكنم اواخر خرداد ماه بود كه رأي 
ديوان به نفع ما شكس��ت و دوباره سامانه صدور 

مجوزها براي ما باز شد. 
سازمان ثبت كي شكايت كرده بود؟

قبل تر بود، البته معاون امور اسناد سازمان ثبت 
فروردين امسال مصاحبه اي داشتند و گفتند ما 
تا 29 فروردين حكم سردفتران را ابلاغ مي   كنيم، 
ولي بعد مشاهده كردند وضعيت به شكلي است 
كه مناف��ع انحصارگران و كانون س��ردفتران در 
تعارض است و به همين دليل همينطور معطل 
كردند تا اينكه رأيي از ديوان گرفتند و پروس��ه 
بارگذاري مدارك ما را متوقف كردند تا اينكه رأي 
ديوان به نفع ما شكس��ت و اين مشكل حل شد، 
ولي كار ديگري كه كردند، اين بود كه گفتند ما 
بعد از اين هر س��ردفتري را با توجه به ترازي كه 

كسب مي   كند، درجه   بندي مي   كنيم. 
درجه بندي يعني چه؟

يعني كسي كه تراز بالاتري دارد، درجه كمتري 
دارد؛ مثلًا بالاترين تراز درجه يك است و بر همان 
اساس مي   تواند شهرهاي دلخواه خود را انتخاب 
كند كه باز هم اين مغاير بود با تبصره 4 ماده يك 
قانون تسهيل كه آماده بود، هر گونه محدودسازي 
را ممنوع كرده بود، ضمن اينكه در زمان ثبت   نام 
آزمون س��ردفتري كه س��ال 1401 انجام شد، 
عنوان كرده بودند قرار است برابر قانون تسهيل 

اين آزمون برگزار شود. 
خ�ب الان آزمون هاي مرك�ز وكلا و 
كانون وكلا هم براساس قانون تسهيل 

برگزار مي   شود، ولي آنها هم به نحوي 
همين درجه   بندي را دارند. 

در مورد آنها هم اگر قرار باش��د براس��اس قانون 
تس��هيل باش��د، بدون هيچ   گونه محدودسازي 
برگزار می ش��ود، البته تصور مي   كنم در آزموني 
كه در س��ال 1402 برگزار ش��د، قانون تسهيل 
اجرا شد و هر كسي هر ش��هري را كه مايل بود، 

مي   توانست انتخاب كند. 
حالا اي�ن درجه   بندي چه مش�كلي 

دارد؟
با اي��ن درجه   بندي الان مني كه تالش هس��تم، 
مجبورم مثلًا بروم آس��تارا دفتر بزنم و كسي كه 
آستارا است، مجبور است برود رودبار دفتر بزند. 

چطور مجبور هستيد؟
چون با درجه   بندي كه كرده اند مي   گويند شما با 
اين رتبه مثلًا مي   توانيد برويد آستارا دفتر بزنيد. 
سه يا چهار شهر را مشخص كرده اند و مي   گويند 
با اين رتبه اين شهرها را مي   توانيد انتخاب كنيد، 
در حالي كه ممكن است اين شهر حتي نزديك به 

محل زندگي شما هم نباشد. 
يعني اينك�ه مث�لًا ش�ما بومي يك 
شهري هستيد، تأثيري در شهرهاي 

قابل انتخاب ندارد؟
نه ديگر و اين براي اكثر افراد مخصوصاً خانم   هايي 
كه بچه دار هستند، برايشان غيرممكن است كه 
مثلًا 200 يا 300 كيلومتر جابه   جا شوند، تازه از 
صفر بخواهند با اين وضعيت گراني شروع كنند. 
مسئله جالب تر اينكه سازمان ثبت مي   گويد كسي 
كه درجه بالاتري دارد، حق دارد هر جايي را كه 
مي   خواهد، انتخاب كند. بعد از 60 نفري كه رتبه 
يك استان گيلان هستند، نزديك 37 يا 38 نفر 
آنها شهري غير از رشت را انتخاب كرده اند، چون 
اصلًا ساكن رشت نيستند؛ مثلًا يكي از دوستان 
ما كه ساكن رضوانشهر است، رتبه اش يك است. 
با استدلال رؤساي سازمان بايد رشت را انتخاب 
مي   كرد، ولي رشت را انتخاب نكرد، چون ساكن 
رضوانش��هر  و در اين شهر ش��ناخته شده است، 
انتخابش رضوانشهر اس��ت يا اگر مثلًا دو دستي 
به من دفتر رشت بدهند، قبول نمي   كنم، چون 
من را در تالش مي   شناسند، شناخته شده هستم 
و با توجه به اينكه در رش��ت هزينه ها هم خيلي 
س��نگين تر اس��ت، نمي   صرفد م��ن بخواهم در 

40سالگي تازه بروم رشت از صفر شروع كنم. 
بالاخ�ره طبيعتاً همه دوس�ت دارند 
مركز استان باش�ند؛ مثلًا در تهران 
ممكن است شهرهاي اطراف زيادي 
ه�م باش�د، ول�ي خيل�ي از اطراف 

علاقه مندند در همان مركز اس�تان 
باشند. 

اگر مش��اغل كارمندي باش��د، امكان دارد اين 
فرمايش شما درست باشد، ولي وقتي كه طرف 
بايد هزينه كند و حداقل هزينه اي كه شما براي 
راه اندازي دفترخانه بدون احتساب اجاره   بها بايد 
انجام دهيد 500 تا 600 ميليون تومان اس��ت 
و خب به همين دليل اس��ت ك��ه مي   گويم مثلًا 
از 60 نفر، 37 يا 38 نفر اطراف مركز اس��تان را 
انتخاب مي   كنند، چون هزينه اجاره دفتر ارزان تر 
اس��ت. در اين ميان درجه دو تا شش هم مجبور 
هس��تند همين ش��هرهاي كوچك تر را انتخاب 
كنند بعد در اين ش��رايط اگر مثلًا شهرس��تان 
رش��ت تا الان 20 دفترخانه داشته، يك دفعه با 
اين درجه   بن��دي 7 يا 8 دفترخانه ب��ه آن اضافه 
مي   ش��ود، ولي رضوانش��هر كه يك شهر خيلي 
كوچك تر نس��بت به رش��ت اس��ت و اگر 7 يا 8 
دفترخانه داشته باشد، يك دفعه 15دفترخانه به 
آن اضافه مي   شود كه اصلًا گنجايش آن را ندارد 
و اگر گنجايش هم داشته باشد با عدالت منافات 
دارد كه رش��ت با جمعيت نزديك 400 يا 500 
هزار نفر و رضوانشهر با 30 يا 40 هزار نفر تعداد 

دفترخانه هاي آن هم   اندازه باشد. 
حالا تصور كنيد در حالي كه قانون  مورد تصويب 
قانونگذار، قانون تسهيل در صدور مجوزها بود، 
شرايط س��خت تر شده اس��ت. ضمن اينكه الان 
يكسال و خرده ای هم است كه تكليف ما مشخص 
نيست و الان تازه فرآيند بحث  اختبار و مصاحبه 

ما به نصف رسيده است. 
يعني براي ش�ما ك�ه در ش�هرهاي 
كوچك تر هستيد، وضعيت راحت تر 

نبوده است؟
نه، اتفاقاً سختگيري بيشتري هم مي   شود. 

منظور اين است كه دوره كارآموزي 
بيشتري به شما مي   دهند؟

نه، زمان كارآموزي براي همه نهايتاً عنوان ش��د 
كه بين ش��ش ماه تا 14 ماه كارآموزي داريم كه 
يك زمان غيرمنطقي اس��ت و من ب��ا چندتا از 
س��ردفتران كه صحبت كردم، گفتند اگر ش��ما 
هفته اي دو يا سه جلسه تشريف بياوريد، نهايتاً 
ظرف دو ماه چند و چون كل سامانه ثبت آني و 

مديريت دفترخانه را ياد مي   گيريد. 
ش�ما خودت�ان دفتري�ار هس�تيد؟ 
براساس تجربه شما چقدر اين حرف 

واقعي است؟
من دفتريار ازدواج و طلاق هستم.  در مورد سامانه 
ثبت آني، ما حدود 80 تا 85 نوع س��ند رسمي 

داريم كه تقريباً در 10 دسته قرار مي   گيرند و هر 
كدام از اينها را شما اگر در دو جلسه ياد بگيريد، 
كلًا 20 جلسه مي   شود كه اين را مي   توان در يك 

ماه و نيم تا دو ماه واقعاً جمع كرد. 
خب متون حقوقي آن چه؟

متون حقوق��ي را كه خود س��ازمان ثب��ت ارائه 
مي   دهد به دفاتر اسناد رس��مي و مي   گويد شما 
اين متن آماده را داش��ته باش��يد و هر فردي كه 
مراجعه كرد با توجه ب��ه نياز آن، اين اس��ناد را 

استفاده كنيد. 
غير از خ�ود متن ش�ايد يكس�ري 
بحث هاي حقوقي باشد كه نياز است 
س�ردفتران آن را به شكل خاص ياد 

بگيرند. 
اصلًا مهم ترين بح��ث اداره دفترخانه مربوط به 
امور مالي آن دفترخانه مي   شود و متون حقوقي 
و سامانه ثبت آني واقعاً اهميت شان آنقدر نيست 
كه مسائل مالي اهميت دارد، چون مسئله اموال 
دولتي اس��ت و اين از اهميت ويژه اي برخوردار 
اس��ت، ولي متأس��فانه س��ازمان ثبت روي اين 

بحث هاي عملي و علمي پافشاري مي   كند. 
كارآم�وزي  فرمودي�د  اينك�ه 
پذيرفته   ش�دگان س�ردفتري ق�رار 
است بين ش�ش ماه تا 14ماه برگزار 
شود، همه آن حضوري خواهد بود؟ و 

آيا هزينه اي هم خواهد داشت؟
در ابت��دا س��ازمان ثبت عن��وان ك��رد كه بحث 
كارآموزي زير نظر كانون سردفتران و دفترياران 
باي��د باش��د. حت��ي در اي��ن خص��وص كانون 
دستورالعملي هم تدوين كرد و اتفاقاً ماده 25 اين 
دستورالعمل در اين خصوص بيان كرد كه ابلاغ 
حكم سردفتران منوط به تأييد كانون سردفتران 
است كه اين هم مسئله عجيبي بود، چون آنطوري 
كه كانون سردفتران نشان داده با سردفتران جديد 
تعارض منافع دارد و يكي از علت   هايي كه سازمان 
ثبت با ما اين رويه را در پيش گرفته فشاري است 
كه كانون سردفتران به ما وارد كرده است. بعد از 
طرف ديگر معاونت سازمان ثبت ، نامه اي   را اداره 
كل ها ارس��ال كردند مبني   بر اينك��ه ادارات كل 
بيايند برنامه ريزي كنند كه بحث كارآموزي را يا 
به شكل دانشگاهي يا با مؤسسات صحبت كنند 
كه كارآموزي توسط اينها انجام شود كه اگر قرار 
باشد اين كار انجام شود حتماً يك هزينه اي هم از 

پذيرفته شدگان دريافت خواهد شد. 
خب معلوم ش�ده چند جلسه و چند 

ساعت با چه هزينه اي است؟
خير، اينها را طبق آن چيزي كه كانون سردفتران 

در نظر گرفته انجام مي   شود. 
الان اگر فردي اي�ن دوره را بگذراند، 

كافي است يا باز هم اختبار دارد؟
خير، دوباره اختبار برگزار مي   شود و عنوان شده 
ابلاغ سردفتران منوط به تأييد كانون است، يعني 
اينكه كانون مجدداً اختبار مي   گيرد و اگر طرف 
توانست امتياز لازم را كس��ب كند، براي او ابلاغ 
صادر مي   شود وگرنه بايد برود دوباره كارآموزي 

را انجام دهد. 
خب مسئله اين اس�ت كه مسئولان 
س�ازمان ثبت عنوان مي   كنند كه ما 
اصلًا چنين كشش�ي ب�راي افزايش 
دفترخانه ه�ا نداري�م و خيل�ي از 
دفترخانه ها بيكار هستند، چقدر اين 

ادعا را قبول دارد؟
اصلًا كاملًا اشتباه اس��ت و اگر همين امسال هم 
آزمون برگزار مي   ش��د، باز هم گنجايش داشت، 
چراكه مجمع تشخيص الان قانون اعتبارزدايي از 
اسناد عادي را تصويب كرده كه براساس آن تمام 
اسناد عادي كه تا الان تنظيم شده اند همه موظف 
هستند ظرف چهار سال تبديل به اسناد رسمي 
شوند، ضمن اينكه مشاوران املاك هم آرام آرام 
مي   آيند، زير نظر دفاتر اسناد رسمي و اين بازار كار 

فوق   العاده اي است. 
بالاخره اين قانون هنوز تصويب نشده 
و ما داري�م در مورد آين�ده صحبت 
مي   كنيم. س�ازمان ثبت مي   گويد در 
وضعيت فعلي دفاتر ما شرايط خوبي 

ندارند. 
همين الان خود كانون سردفتران با اينكه خيلي 
س��عي مي   كنند آم��ار را به ش��كل قطره  چكاني 
اعلام كنند، ام��ا آمار آنها اين بود كه در هش��ت 
ماه نخست امسال نزديك 15 درصد دفاتر اسناد 
رسمي سقف درآمد خود را پر كرده اند، از اسناد 
مالي، حالا اسناد غيرمالي كه بماند. يعني آن يك 
  ميليارد و 400 ميلي��ون را نزديك 15 درصد از 

دفاتر اسناد رسمي رسيده اند. 
خ�ب 15 درصد پ�ر كرده ان�د، يعني 
طبيعتاً بقيه پر نكرده اند و شايد برخي 

هم وضعيت خوبي نداشته باشند. 
اعت��راض ما ني��ز همين اس��ت كه چرا ش��فاف 
نمي   كنيد ببينيم كه چه كس��ي چق��در درآمد 
دارد، الان رئيس كانون سردفتران دفترخانه دارد 
و مي   تواند بيايد عنوان كند كه چقدر درآمد دارند 
البته خودشان كه مدعي هستند زيان  ده هستند 
و براي ما معضل شده اس��ت، خب بيايند درآمد 
دفترخانه ها را اعلام كنند. حتي خود س��ازمان 
ثبت  طي دو ماه اخير پنج يا شش گزارش از آمار 
پذيرفته   شدگان داده اس��ت كه اين نشان دهنده 

تناقض در آمار است. 

توزيع ناعادلانه سردفتران با درجه   بندي غيرقانوني
در گفت وگوي »جوان« با يك دفتريار اسناد رسمي بررسي شد

 وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: طرح نسخه الكترونيك 
تا كنون 90 درصد اجرايي شده و تا پايان دولت سيزدهم به صورت كامل 

تكميل مي شود. 
 مش��اور عالي فرمانده ق��رارگاه مرك��زي مهارت آم��وزي كاركنان 
وظيفه نيروهاي مسلح از ارائه خدمات آموزش��ي به سربازان از سوي 

آموزشگاه هاي آزاد فني و حرفه اي خبر داد. 
 معاونت بهداشت وزارت بهداشت اعلام كرد:40 ميليون و 571 هزار و 
917 نفر تا روز گذشته در »پويش ملي سلامت« در زمينه بيماري هاي 

پرفشاري خون و ديابت در سطح كشور، غربالگري شده اند. 
 رئيس هيئت امناي كانون مدارس اس��لامي، از تأس��يس دانشگاه 

غيردولتي تربيت معلم تحت لواي كانون مدارس اسلامي خبر داد. 
 مدير عامل انجم��ن ديابت ايران با بيان اينك��ه 14 درصد جمعيت 
بالاي 20 سال در كشور ما مبتلا به ديابت هستند، گفت: بيشتر بيماران 
ديابتي را بيماران ديابتي مبتلا به نوع دوم تشكيل مي دهند كه بيش از 

50 درصد اين افراد در اغلب كشورها اطلاعي از بيماري خود ندارند. 
 نتيجه يك تحقيق جديد نشان مي دهد كه افزايش سطوح آلايندگي 

هوا با تنبلي، بي حالي و كم تحركي مرتبط است. 
 دبير ش��وراي هماهنگي ترافيك اس��تان ته��ران از افزايش تعداد 

فوتي هاي ناشي از تصادف رانندگي در پايتخت خبر داد. 

احترام به تفاوت ها
 از حقيقت تا دروغ

به تفاوت ها احترام بگذاريد! اين ش��عار اس��م رمز عمده جنبش هاي 
اجتماع��ي و فرهنگ��ي دهه ه��اي اخير در جه��ان اس��ت. از حاميان 
همجنس گرايي در كانادا و لندن گرفته تا تظاهرات انسان هاي سگ نما 
در برلين و حاميان آزادي سقط جنين در امريكا   همگي اين شعار واحد 
را فرياد مي زنند. در جامعه ما ني��ز حاميان جنبش زن، زندگي آزادي، 
اين رويكرد را تحت عنوان احترام به عقايد و آزادي در انتخاب پوشش 

ترويج مي كنند. 
اما به نظر مي رسد ش��عار فوق در عين مش��ترك بودن در جنبش هاي 
متعدد، رو به سوي قبله واحدي ندارد، بنابراين لازم است براي ارزيابي 

امكان تحقق اين رويكرد، ابتدا به تحليل ابعاد آن بپردازيم. 
دين اسلام يك مكتب فكري و پارادايم انديش��ه اي به شمار مي رود و 
آنچه مسلم است پذيرفتن يك پارادايم به مثابه پذيرفتن تمامي اجزاي 
آن در سه ساحت هستي شناس��انه، معرفت شناسانه و ارزش شناسانه 
اس��ت. به عبارتي نمي توان باورهاي هستي شناس��ي خ��ود را از يك 
مكتب و معرفت ها و محتواهاي فكري را از مكتبي ديگر و قضاوت هاي 
ارزش شناسانه را از مكتبي ديگر اخذ كرد. در اين صورت دچار التقاط 

شده ايم كه خطايي بزرگ در ساحت انديشه و عمل به شمار مي رود. 
البت��ه هر مكتب فك��ري در هر ي��ك از اجزاي س��ه گانه خ��ود داراي 
رويكردهاي متنوعي اس��ت كه تا وقتي از داي��ره باورهاي متافيزيكي 
و هستي ش��ناختي آن مكتب خارج نش��ده اند، تنوع آنها قابل پذيرش 
اس��ت. به عبارتي نوعي تكثر درون گفتماني در هر پارادايمي ممكن 
و حتي ضروري اس��ت، اما چنانچه رويكردهاي شناختي و گرايشي از 
دايره پارادايمي خود خارج شوند، عملًا ديگر چيزي از مكتب يا پارادايم 

مذكور باقي نمي ماند. 
مدعيان اين ش��عار در خيال تحقق جامعه اي هستند كه زن معتقد به 
حجاب و زن دوستدار برهنگي با آزادي كامل در خيابان تردد كنند و 
به انتخاب يكديگر احترام بگذارند. البته بديهي است وقتي پاي احترام 
به انتخاب ها به  ميان مي آيد بحث تنها در حجاب خلاصه نمي ش��ود، 
بلكه پله هاي بعدي انتخاب مشروبات و مأكولات حرام، انتخاب شريك 
همجنس، ازدواج با حيوانات، انتخاب ش��بكه هاي رس��انه اي پورن و 

بي نهايت انتخاب ديگر است. 
حال آنكه هر كدام از اين انتخاب ها بر مفروضاتي نه متفاوت، كه متعارض 
بنا شده اند. امر به حجاب از آيات محكم قرآن و دستورات واجب دين است 
و برپاداش��تن واجبات دين چه در عرصه فردي و چه در ساحت اجتماع 
از ضروريات دينداري است، بنابراين فردي با باورهاي ديني و التزامات 
عملي به دس��تورات دين نمي تواند در مقابل برهنگي اجتماعي سكوت 
پيشه كند. ضمن اينكه مانور برهنگي در جامعه به معناي سلب آزادي 
بصري معتقدان به حجاب است. به علاوه در جامعه ايراني با اكثريت قريب 
به اتفاق مسلمان و حكومت اسلامي كه توسط مردم انتخاب شده است، 
حكومت ضامن اقامه احكام دين نيز هست. پس برهنگي و بي حجابي با 
كاركردهاي حكومت اسلامي نيز در تعارضند.  حال مجدداً به اين شعار 

پرآوازه  بر مي گرديم: به تفاوت ها احترام بگذاريد!
جولان گفتمان هاي رقيب و متعارض در جامعه به تنش ها و چالش هاي 
اجتماعي منتهي مي ش��ود و براي رفع اين تعارض، بش��ريت همواره 
ناگزير از اتخاذ يكي از دو راهبرد بوده است: اقتدارگرايي مبتني بر قدرت 
و حذف گفتمان هاي رقيب از صحنه اجتماع، يا اتخاذ نس��بيت گرايي 

فرهنگي و ملاك زدايي ارزشي در عرصه اجتماع. 
راهبرد اول ريش��ه در ديكتاتوري انس��اني و نزاع و سركوب و سرانجام 
تحميل گفتمان ق��در دارد  و راهبرد دوم برخاس��ته از فق��دان معيار، 
ش��اخص گريزي و خنثي گري بوده و مي��وه اباحه گ��ري، باورزدايي و 

خاموشي ارزشي را به ارمغان مي آورد. 
اما رويكرد تراز انقلاب اسلامي از راهبرد سومي حكايت مي كند:

با پذيرش ربوبيت خداوند بر صحنه گيت��ي، وجوب اطاعت از امر الهي 
اثبات مي شود و با رد دو گفتمان اقتدارگرا و باورگريز، به عبوديت الهي 

تن داده مي شود. 
بر اس��اس ديدگاه دين مبين اس��لام كه اعتقاد اكثريت جامعه ايراني  
است، خداوند متعال نوع بشر را بر فطرت واحدي خلق كرده است كه 
مؤيد خالقيت و ربوبيت الهي است. اين عقيده با پاي به ميان گذاشتن 
خود، دست رد بر سينه گفتمان هاي بشرساز مي زند كه اعورانه تنها به 
روايت بخشي از حقيقت هستي نائل آمده اند. بدين ترتيب گفتمان هاي 

معارض با دين از صحنه خارج مي شوند. 
كوتاه سخن آنكه پذيرفتن تكثر فرهنگي در اجتماع در صورتي قابليت 
تحقق دارد كه متضمن تعارض گفتماني نباش��د، چراكه جاري شدن 
پارادايم هاي متعارض به موازات ه��م به  معناي از صحنه راندن حقوق 

اكثريت مسلمان جامعه است. 
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ليلا اقبالي
ساخت دستگاه ارسال صدا و تصوير

 با كيفيت بالا در بستر اينترنت
 بومي سازي شد

پژوهش�گران يك ش�ركت دانش بنيان ايراني، موف�ق به طراحي 
دس�تگاه ارس�ال صدا و تصوير با كيفي�ت بالا در بس�تر اينترنت 
ثابت، همراه و بي سيم شده اند كه براي پخش زنده مراسم مختلف 
از جمله مس�ابقه هاي ورزش�ي و فعاليت هاي خبري كاربرد دارد. 
مجتبي نجف��ي كوپايي، مدير عامل ش��ركت دانش بني��ان »نوآوران 
ارتباطات سيماي اميد« اظهار كرد: حدود سه دهه است كه در حوزه 
صدا و تصوير خصوصاً فشرده س��ازي صدا و تصوي��ر فعاليت مي كنيم. 
بيش��تر محصولاتي كه در اين حوزه توليد كرده ايم، براي پخش زنده 
برنامه هاي ش��بكه هاي تلويزيوني صدا و س��يما مورد اس��تفاده قرار 
مي گيرند. با ظهور اينترنت، اين فرصت ايجاد شد كه به جاي استفاده 
از لينك هاي ماهواره اي يا مايكروويو كه بسيار گران قيمت هستند، اين 

كار را از بستر اينترنت انجام دهيم. 
وي تأكيد كرد: البته اينترنت هم چالش هاي خاص خود را دارد و گاهي 
اوقات با قطع و وصلي اين شبكه روبه رو هستيم. براي اينكه بتوانيم صدا 
و تصوير خوب، باكيفيت و پيوس��ته اي در بستر اينترنت داشته باشيم، 
نيازمند انجام پژوهش هاي گس��ترده اي در اين حوزه بوده و هستيم تا 
بتوانيم برخي كمبودهاي موجود از جمله بحث تجميع چند سيم كارت 
يا تأخيري ارسال صدا و تصوير نسبت به رقباي خارجي را برطرف و صدا 
و تصوير با كيفيتي را از اين طريق منتقل كنيم.  نجفي كوپايي تصريح 
كرد: محصول توليدي، دستگاه ارس��ال صدا و تصوير با كيفيت بالا در 
بستر اينترنت ثابت، همراه و بي سيم است كه نمونه مشابه داخلي ندارد، 
اما نمونه هاي خارجي مختلفي وجود دارند كه توسط كشورهايي مثل 
امريكا، فرانسه، ژاپن و تركيه توليد شده اند و براي پخش زنده مسابقه هاي 

ورزشي، مراسم مختلف و فعاليت هاي خبري كاربرد دارند. 
مدير عامل اين ش��ركت دانش بنيان تأكيد ك��رد: طراحي و توليد اين 
محصول به دانش زيادي در حوزه فشرده س��ازي صدا و تصوير، دانش 
نرم افزاري و س��خت افزاري مربوط و همچنين، رعايت استانداردهاي 
مربوط به اين حوزه نياز دارد. س��ه دهه تجربه موف��ق در اين حوزه و 
بهره مندي از نيروي متخصص به ما كمك كرد تا در مدت زمان كوتاهي 

به اين محصول دست پيدا كنيم. 
وي درخصوص كاربردهاي اين محصول گفت: اين محصول براي انتقال 
صدا و تصوير به صورت زنده از نقطه اي به نقطه ديگر قابل استفاده است. 
به عنوان مثال، از اين دستگاه مي توان براي انتقال صدا و تصوير زنده از 
يك مركز همايش، يك هيئت عزاداري، پوشش خبري يك رويداد در 
يك شبكه تلويزيوني يا پوشش يك رويداد زنده ورزشي استفاده كرد. 

نجفي كوپايي با اشاره به مزيت رقابتي اين محصول نسبت به نمونه هاي 
خارجي خاطر نش��ان كرد: قيم��ت پايين تر اين محصول نس��بت به 
نمونه هاي خارجي، اصلي ترين مزيت رقابتي آن محس��وب مي شود؛ 
در عين حال، بحث پشتيباني و گارانتي محصول را داريم كه شايد در 

نمونه هاي خارجي وجود نداشته باشد. 
وي تأكيد كرد: اين ظرفيت را داريم تا نياز داخل كشور را به طور كامل 
تأمين كنيم. همچنين برنامه صادرات اين محصول را در دس��تور كار 
داريم كه با توجه به قيمت پايين تر در عين حفظ كيفيت خوب صدا و 

تصوير، مي توان بازار صادراتي خوبي براي اين محصول متصور شد. 
مدير عامل اين شركت دانش بنيان با اشاره به ضرورت افزايش حمايت ها 
از ش��ركت هاي دانش بنيان گفت  : وجود برخي موانع، دست ما را براي 
سرعت دادن به روند تحقيقات و توسعه توليد بس��ته است. به عنوان 
مثال، به حمايت و تسهيلات بيشتري در حوزه نمونه سازي نياز داريم 
يا در بحث حضور در نمايش��گاه هاي خارجي و به دليل افزايش قيمت 
دلار، نيازمن��د افزايش رقم حمايت��ي در اين حوزه هس��تيم. به نظرم 
صندوق نوآوري و شكوفايي بايد در برخي حوزه ها بازنگري داشته باشد 

و تسهيل گري بيشتري در اين زمينه ها انجام دهد. 

بهره گيري از ۱۴۵ ميليون مترمكعب
 پساب براي آبياري فضاي سبز پايتخت

مدي�ر عام�ل س�ازمان بوس�تان ها و فض�اي س�بز ش�هر 
ته�ران از بهره گي�ري از 145 ميلي�ون مترمكع�ب پس�اب 
ب�راي آبي�اري فض�اي س�بز ته�ران ت�ا س�ال 141۰ خب�ر داد. 
علي محمد مختاري، مدير عامل س��ازمان بوس��تان ها و فضاي س��بز 
ش��هر تهران درباره تأمين منابع آبي براي فضاي س��بز شهر تهران با 
توجه به كمبود بارش ها و احتمال ايجاد تنش هاي آبي پيش رو  گفت: 
چاره انديش��ي هاي لازم براي اي��ن موضوع انجام و تدابي��ر لازم اتخاذ 
شده است. در همين راستا براي آبياري فضاي سبز شهر تهران از پساب 
بهره گرفته شده اس��ت.  وي افزود: بر اس��اس توافق انجام شده تا سال 
1410 مقرر شده 145 ميليون متر مكعب از پساب براي آبياري فضاي 
سبز شهر تهران استفاده شود و تا پايان سال جاري نيز از 50 ميليون متر 
مكعب پساب براي آبياري فضاي سبز پايتخت استفاده مي كنيم كه به 

اين ترتيب از برنامه شهرداري جلوتر هستيم. 
مختاري ادامه داد: با هدف توقف و جلوگيري از فرونشس��ت زمين در 
تهران كاهش استفاده از آب هاي زيرزميني به عنوان منابع آبي در حوزه 
فضاي س��بز را در دس��تور كار قرار داديم و بازچرخاني منابع آبي را به 
صورت جدي دنبال مي كنيم و استفاده از پساب هم افزايش پيدا خواهد 
كرد.  مدير عامل سازمان بوستان ها و فضاي سبز شهر تهران در تشريح 
برنامه هاي اين سازمان در ايام پاياني س��ال و نوروز نيز به ايسنا گفت: 
امسال نيز به روال سال هاي گذشته برنامه ويژه اي براي ايام نوروز و بهار 
خواهيم داشت به شكلي كه علاوه بر توسعه فضاي سبز؛ باغ لاله ها نيز 
برپا خواهد ش��د و يك هزار فرش گل و 2هزار المان گل در سطح شهر 
تهران ايجاد خواهد شد. به اين ترتيب همانند هر ساله چهره شهر تهران 

با بهره گيري از فضاي سبز و گل ها نوروزي و بهاري مي شود. 

توليد ماهانه 7/۵ ميليون  قوطي
 شيرخشك در كشور

س�خنگوي س�ازمان غذا و دارو با بي�ان اينكه ماهان�ه 7 ميليون 
و 5۰۰ هزار قوطي شيرخش�ك در داخل كش�ور توليد مي ش�ود، 
گف�ت: مج�وز جدي�د واردات ب�راي اين محص�ول نداري�م، زيرا 
ظرفيت توليد شيرخشك در كش�ور دو برابر افزايش يافته است. 
سجاد اسماعيلي، سخنگوي سازمان غذا و دارو گفت: در بحران كمبود 
شيرخشك معمولي )رگولار( حدود يك ميليون قوطي شيرخشك وارد 
كشور شد و اكنون با توجه به افزايش حجم توليد داخلي اين محصول، 

ديگر مجوز جديد واردات صادر نمي كنيم. 
وي اظهار داشت: در آذرماه 12 ميليون و 600 هزار قوطي شيرخشك در 
داروخانه هاي كشور توزيع شد و اكنون وضعيت مطلوبي از لحاظ توليد و 

ذخيره اين محصول داريم و ديگر كمبود احساس نخواهد شد. 
اسماعيلي با بيان اينكه با پيگيری هاي فراوان س��ازمان غذا و دارو و با 
دستور معاون اول رئيس جمهور، از 24 تيرماه امسال بانك مركزي ارز 
را براي شيرخشك تخصيص داد، در حالي كه ثبت سفارش شيرخشك 
چهارماه به تعويق افتاده بود، تصريح كرد: از آنجايي كه بحث كمبود شير 
خشك از اواخر شهريورماه به وجود آمد، سازمان غذا و دارو به صورت دو 

فوريتي واردات شيرخشك را در دستور كار قرار داد. 
سخنگوي سازمان غذا و دارو گفت: اكنون با توجه به افزايش ظرفيت 
توليد شيرخشك در كش��ور و انجام واردات آن، شيرخشك با ثبت كد 
ملي در سامانه تيتك توزيع مي شود و بازرسي هاي سازمان غذا و دارو 

براي اعمال آن در سامانه از سوي داروخانه ها وجود دارد. 
به گفته اس��ماعيلي، مصرف كننده از طريق ثبت كدملي و استعلام از 
سامانه بيمه سلامت مجاز است 12 قوطي شيرخشك براي كودك زير 

دو سال از داروخانه بدون هيچ افزايش قيمت دريافت كند. 
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قانون تسهيل مجوزهاي كسب   و   كار يك قانون مترقي است، اما هنوز در 
اجرا با مقاومت  هايي روبه رو است. صنف هاي شبه خصوصي كه عملًا كار 
حاكميتي انجام مي   دهند، با لطايف الحيلي سعي در اجرا نكردن يا اجراي 
ناقص اين قانون دارند. سردفتري اسناد رسمي يكي از اين گلوگاه هاست. 
به   رغم برگزاري آزمون سردفتري در سال گذشته، هنوز پذيرفته   شدگان 
اين آزمون بلاتكليفند. اجراي درجه   بندي بر حسب رتبه- منطقه اي و نيز 
الزام پذيرفته   شدگان به طي دوره كارآموزي، از جمله سنگ اندازي هاي 
صنف سردفتران در مسير سردفتر شدن پذيرفته   شدگان آزمون سال 

گذشته است. استمرار انحصار در سردفتري، در شرايطي كه بي   اعتباري 
اسناد غيررسمي در حال نهايي شدن است، بيش از همه و بيشتر از قبل، 
مردم را متضرر مي   كند. در همين راس�تا »جوان« ب�ا مرتضي رضواني 
گفت   و   گو كرده است. او يكي از پذيرفته   شدگان آزمون سردفتري سال 
گذشته است كه به واس�طه اينكه مدت ها دفتريار دفتر ازدواج و طلاق 
بوده آگاهي بيشتري نسبت به مس�ائل اين صنف دارد. در شرايطي كه 
پذيرفته   شدگان سردفتري تا به حال چندين تجمع را براي احقاق حقوق 
برگزار كرده ان�د، با او گفت   وگو كرده   ايم تا مش�كلات آنها را بش�نويم. 
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